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           Zaanstad, 25 mei 2023 
 
Geacht college, 
 
Democratisch Zaanstad heeft middels de raadsinformatiebrief van 24 mei jl. met als onderwerp ‘Verantwoording gebruik 
dienstauto’ kennisgenomen van de terugvordering op basis van de naheffing die volgt uit het reconstructie onderzoek. 
 
In de raadsinformatiebrief staat: ‘In februari jl. werd het gebruik van een dienstauto door een (nu) minister in de landelijke pers 
besproken. Naar aanleiding daarvan vroeg burgemeester J. Hamming aan de gemeentesecretaris om hem te informeren of het 
zeker is dat hij conform de regels handelt en in voorgaande jaren heeft gehandeld. Daarbij vroeg de burgemeester zich ook af of 
de controle op zijn gebruik van de dienstauto goed is georganiseerd.  
 
Toen bleek dat er een onderzoek nodig was hebben de burgemeester en de portefeuillehouder P&O voorafgaand aan de 
herbenoeming van de burgemeester op 6 april 2023 de raad vertrouwelijk geïnformeerd.’ 
 
En: ‘Het college betreurt dat deze situatie is ontstaan en wil snel tot een transparante, rechtmatige afhandeling komen’. 
 

1. Op basis waarvan bleek dat er een onderzoek nodig was? 
2. Wat bedoelt uw college wanneer u schrijft het te betreuren ‘dat deze situatie is ontstaan’ als de burgemeester zelf om dit 

onderzoek gevraagd heeft? 
 
In de raadsinformatiebrief staat: ‘Op basis van voorgaande conclusies van het onderzoek is het college met de burgemeester tot de 
conclusie gekomen dat het aandeel van de burgemeester inzake de naheffing wordt geraamd op €13.000 en dat voor circa 
€44.000 expliciet toestemming was gegeven waardoor dit voor rekening van de gemeente dient te komen. De hoogte van de 
persoonlijke bijdrage die voortkomt uit de rechtspositionele regels wordt op dit moment nog berekend’. 
 
En: ‘Op basis van al het voorgaande heeft het college in haar bevoegdheid als dagelijks bestuur (art. 160 lid 1 onder a 
Gemeentewet) met de burgemeester afgesproken dat de burgemeester inzake de verwachte fiscale naheffing € 13.000 betaalt en 
dat een bedrag in de orde van grootte van € 44.000 voor rekening van de gemeente komt. Dit omdat de expliciet aan de 
burgemeester afgegeven toestemmingen in de laatste 3 jaren als een voldongen feit moet worden gezien’. 
 

3. Om welke reden(en) is de in de raadsinformatiebrief benoemde reconstructie onderzoek niet aan de gemeenteraad 
toegezonden, gelijk met het publiceren van deze raadsinformatiebrief? 

4. Wat acht uw college leidend als instructie om te komen tot een correcte vaststelling van de hoogte van het bedrag dat 
teruggevorderd zou moeten worden op basis van de te verwachte naheffing, de rechtspositionele regels of uw afspraak 
als college met de burgemeester? Graag ontvangen wij een nadere toelichting op uw antwoord. 

 
Bij de Belastingdienst is het gebruikelijk dat in zo’n een zaak er een terugvordering over 5 jaar gaat plaatsvinden. 
 

5. Om welke reden(en) is er gekozen voor een onderzoek dat zich uitstrekt over alle zes dienstjaren van de gemeente? 
6. Heeft de terugvordering betrekking op alle zes dienstjaren? 
7. Waarom is niet de werkwijze van de Rijksbelastingdienst gevolgd? 
8. Is er inmiddels ook gekeken naar het gebruik van de dienstauto door de burgemeester in 2023? Zo ja, wat is daar de 

uitkomst van? Zo nee, waarom niet? 
 
In de raadsinformatiebrief staat: ‘Daarnaast werd toen ook met de burgemeester afgesproken dat Zaanstad de gereden kilometers 
maandelijks controleert. Deze controle zou plaatsvinden aan de hand van de rittenstaten en de agenda van de burgemeester. 
Onderdeel van de afspraken was dat zodra de niet-ambtsgebonden kilometers de 500 km zouden naderen, er een signaal naar de 
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burgemeester zou gaan. Die afgesproken controle heeft niet plaatsgevonden en er is vanuit de organisatie geen signaal afgegeven 
dat het aantal toegestane kilometers werd overschreden. 
 
Gedurende 2020, 2021 en 2022 heeft de burgemeester op verschillende momenten ambtelijk toestemming gevraagd (en 
gekregen) om de dienstauto extra te gebruiken voor ritten naar niet-ambtsgebonden nevenfuncties’. 
 

9. Hoe heeft uw college vast kunnen stellen, middels het reconstructie onderzoek, dat het daadwerkelijk gereden aantal 
kilometers ook overeenkomt met het aantal kilometers dat geregistreerd is? 

10. Hoe kon de burgemeester ambtelijk toestemming krijgen om de dienstauto ‘extra te gebruiken voor ritten naar niet-
ambtsgebonden nevenfuncties’ als er geen controle was op het aantal gereden kilometers? 

 
In de raadsinformatiebrief staat: ‘Tot slot is achteraf bezien duidelijk geworden dat de regels over het gebruik van de auto voor 
niet-ambtsgebonden nevenactiviteiten, niet door iedereen juist zijn geïnterpreteerd en daardoor op bepaalde momenten ook niet 
juist met de burgemeester zijn gedeeld’. 
 
 

11. Op welke wijze waren de afspraken en controle (op naleving) tot nu toe vastgelegd in het beleid? 
12. Is uw college het met Democratisch Zaanstad eens, dat wanneer regels verschillend geïnterpreteerd kunnen worden, er 

geen sprake is van goed naleefbare regels en dat dit onwenselijk is? Zo nee, waarom niet? 
13. Welke maatregelen gaat uw college nemen om ervoor te zorgen dat de regels omtrent het gebruik van de auto voor niet-

ambtsgebonden nevenactiviteiten in de toekomst geen ruimte meer laten voor interpretatie maar simpelweg duidelijk en 
navolgbaar zijn? 

14. Welke maatregelen gaat uw college treffen om te borgen dat de afgesproken controle over de maandelijks gereden 
kilometers ook daadwerkelijk plaatsvindt? 

15. Welke maatregelen gaat uw college treffen om ervoor te zorgen dat het niet uitvoeren van controle, tijdig aan het licht 
komt en niet enkel afhankelijk is van het stellen van een vraag? 

16. Welke maatregelen (buiten ‘werkafspraken’) ter voorkoming van het ontbreken van controle en het niet naleven van 
gemaakte afspraken, gaat uw college naar aanleiding van deze zaak, toepassen in andere ambtelijke processen en 
werkwijzen? Graag ontvangen wij uw nadere toelichting. 

17. Welke invloed heeft het volgens uw college op de betrouwbaarheid van de (lokale) overheid als er sprake is van regels die 
verschillend geïnterpreteerd kunnen (wat de naleving van deze regels bemoeilijkt) en er vervolgens ook nog eens geen 
controle plaatsvindt, op basis van welke interpretatie van de regels dan ook? 

 
Het is bekend dat collegeleden incidenteel van de dienstauto gebruik maken. 
 

18. Is het gebruik van de dienstauto door collegeleden, onder dezelfde voorwaarden, ook onderzocht? Zo ja, wat zijn de 
uitkomsten daarvan? Zo nee, waarom niet of zal dit nog gaan gebeuren? 

19. Is er ook onderzoek gedaan naar uitgaven door de burgemeester en de leden van het college, voor rekening van de 
gemeente, met name tijdens de momenten dat er mogelijk onterechte reizen met de dienstauto zijn gemaakt? Zo ja, wat 
zijn de uitkomsten. Zo nee, waarom niet? 

20. Is er ook onderzoek gedaan naar uitgaven van de burgemeester en de leden van het college, voor rekening van de 
gemeente, in algemene zin? Zo ja, wat zijn de uitkomsten. Zo nee, waarom niet? 

 
 
Omdat de gemeente Zaanstad één dienstauto ter beschikking heeft, worden er met enige regelmaat auto’s (lees: taxi’s) ingehuurd.  

21. Is de huur van deze auto’s/taxi’s betrokken in het reconstructie onderzoek naar mogelijk oneigenlijk dienstvervoer? 
Waarom wel of waarom niet? 

In de raadsinformatiebrief staat: ‘Los van de verklaarbaarheid betekent het voorgaande wel dat het toegestane aantal kilometers 
op basis van de regels van de fiscus is overschreden. Immers; de Belastingdienst ziet ritten naar niet-ambtsgebonden 
nevenfuncties als privérittenen en de Verklaring geen privégebruik is na de gegeven toestemming niet ingetrokken. In het kader 
van transparantie, heeft de fiscaal adviseur van Zaanstad op 25 april jl. al een voormelding gedaan bij de Belastingdienst. 
Afgesproken is dat er een definitieve melding wordt gedaan als het feitenonderzoek is afgerond. 
 
Verder hebben de gemeentesecretaris en de portefeuillehouder Financiën op 27 april jl. de accountant geïnformeerd. Met de 
accountant is afgesproken dat nadat het feitenonderzoek is afgerond, deze aanvullend wordt geïnformeerd’. 
 

22. Kan uw college het genoemde feitenonderzoek met de gemeenteraad delen, voor het verkrijgen van een volledig beeld, 
wanneer dit onderzoek afgerond is? 

23. Om welke redenen vond uw college het ‘in het kader van transparantie’ niet nodig om gelijk met het informeren van de 
Belastingdienst en de account, ook de gemeenteraad te informeren over het overtreden van de regels van de fiscus als dit 
al minimaal een maand bekend is? 

24. Welke invloed heeft het volgens uw college op de betrouwbaarheid van de (lokale) overheid als de informatievoorziening 
aan het hoogste orgaan van de gemeente Zaanstad, de gemeenteraad, achterblijft bij de informatie die wel aan de 
Belastingdienst en de accountant wordt verstrekt? 
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Op 24 mei jl. ontving de gemeenteraad van de griffie een email met de volgende inhoud: 
 
‘Geachte leden van de raad c.s., 
 
Van de accountant ontving de Griffie het bericht dat zij nog aanvullende informatie aan het beoordelen zijn in het kader van de 
controle jaarstukken. Daarom is er op dit moment nog geen definitief accountsverslag en -verklaring. Het kan zijn dat de 
accountant vanavond nog niet helemaal klaar is vanwege het reviewwerk dat nog moet plaatsvinden en mogelijke bevindingen die 
zij kunnen doen. Morgen heeft de griffie opnieuw contact met de accountant over de stand van zaken, en informeren we u als we 
meer weten’. 
 

25. Heeft het bericht van de accountant betrekking op het oneigenlijke gebruik van de gemeentelijke dienstauto? Zo ja, 
waarom wordt dit dan niet concreet benoemd? 

 
Namens Democratisch Zaanstad, 
 
Juliëtte Esmée Rot. 


